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Proděkanka: Odhalit opisování není tak snadné 
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Zlínská Fakulta humanitních studií odhalila v červnu tři studenty, kteří předložili 
k obhajobě z části opsané diplomové a bakalářské práce. "Je to jen špička ledovce," 
říká v rozhovoru pro on-line deník TÝDEN.CZ proděkanka pro pedagogickou činnost 
fakulty doc. Anežka Lengálová. 

Lengálová přiznává, že na podvodníky přišla škola náhodou. Univerzita nemá prozatím funkční 
speciální program, který by plagiáty vyhledával. 

Co se vlastně stalo? 
Během příprav na státní závěrečné zkoušky byli odhaleni tři studenti, kteří se dopustili 
plagiátorství závěrečných prací. Dva z nich byli po jednání disciplinární komise vyloučeni, třetí, 
jehož rozsah opisování byl menší a jednalo se o práci bakalářskou, byl vyloučen podmíněně. 
V prvním případě student opsal značný díl teoretické části, asi 15 stran, jednoduše všechno 
zkopíroval. V případě druhém, horším a křiklavějším, zřejmě poskytl někdo studentce celou svoji 
kvalifikační práci v elektronické podobě. Studentka se pravděpodobně s dotyčným znala. 

Jak jste na tyto případy přišli? 
V prvním případě si vzpomněl oponent, že podobnou práci už někde četl, a to byl pro nás 
spouštěcí mechanismus. Hned, jakmile se toto odhalilo, jsme se začali zaměřovat cíleně, hledat 
konkrétní práce. V dalších dvou případech na plagiátorství poukázali sami kolegové při 
závěrečných zkouškách. Na západě je běžné, že závěrečné práce studentů procházejí při 
odevzdávání speciálním programem proti plagiátorství. My bohužel takový program zatím 
nemáme. Zkoušíme vyhledávat klíčová slova, je to mravenčí práce. 

Jak často se vám podaří odhalit plagiátorství? 
Obáváme se, že studenti, které jsme odhalili letos, jsou jen špička ledovce. Vím ještě o podobném 
případu na naší technologické fakultě, kde také studentka byla vyloučena, ale jsou to už zhruba 
dva roky. 

Masarykova univerzita v Brně má speciální projekt na odhalování plagiátorství, vy do něj 
nejste začleněni? 
Samozřejmě že jsme, ale i Masarykova univerzita pracuje s tímto projektem teprve rok. 
Univerzity se mají propojit, sdílet informace. Nejprve se musí vytvořit obrovská databáze, kde 
budou zveřejněny práce všech studentů. Prostě se ta databáze musí naplnit. Až se tak stane, bude 
všechno mnohem snazší a odhalí se daleko více případů. 

Co čeká vyloučené studenty a co znamená pro toho třetího podmíněné vyloučení? Porušili 
autorský zákon, nebudou postihováni i policií? 



Myslím si, že už i samotné vyloučení ze studia po tolika letech je dostatečný trest. Studenti si 
samozřejmě můžou zažádat o dostudování jinde, na jiné škole, ale není to tak jednoduché. 
Existuje tzv. matrika studentů, do které školy nahlížejí a u konkrétného studenta zjistí důvod 
vyloučení. A podmíněné vyloučení je něco jako podmínka. Student dostane nové zadání práce a 
v době do ukončení studia nesmí porušit žádné předpisy. Jinak je okamžitě vyloučen. Má prostě 
ještě jednu šanci. A co se týká autorského zákona, univerzita se poradí s právníky, jak v tomto 
případě postupovat. 

 


